



# Assemblée Générale

9 septembre 2025

Projet de modification statutaire, adopté par le Comité exécutif le 15 octobre 2024 :

## Article V.3.

Tout adhérent peut bénéficier, pour toutes questions relatives à son statut professionnel, d'une consultation avec l'un des conseils juridiques du syndicat selon les modalités arrêtées par le Comité exécutif, ainsi que d'une assistance juridique dans les procédures précontentieuses (article 90 du statut des fonctionnaires et articles 46, 73, 117 et 124 du RAA). Une assistance juridique dans les procédures contentieuses peut être accordée à tout adhérent en règle de cotisation par le Comité exécutif qui décide, au cas par cas, de la nature et de l'étendue de cette assistance. En principe, le bénéficiaire de cette assistance doit être membre en règle de cotisation depuis au moins 6 mois avant l'acte faisant grief. Les modalités d'application de la présente disposition sont adoptées par le Comité exécutif et communiquées aux adhérents.

## Proposition de modification de l'article 5.3.

Reformulation : lève l'ambiguïté sur le droit à l'assistance juridique dans les procédures précontentieuses et précise les instances compétentes pour prise de décisions.

Tout adhérent peut bénéficier, pour toutes questions relatives à son statut professionnel, d'une consultation avec l'un des conseils juridiques du syndicat selon les modalités arrêtées par le Comité exécutif. *Une assistance juridique dans les procédures précontentieuses (article 90 du statut des fonctionnaires et articles 46, 73, 117 et 124 du RAA) ainsi qu'une assistance juridique dans les procédures contentieuses peut être accordée à tout adhérent en règle de cotisation par le Comité de Section et le Bureau (précontentieux), par le Comité exécutif (contentieux)* qui décident, au cas par cas, de la nature et de l'étendue de cette assistance. En principe, le bénéficiaire de cette assistance doit être en règle de cotisation depuis au moins 6 mois avant l'acte faisant grief. Les modalités d'application de la présente disposition sont adoptées par le Comité exécutif *ou le Comité de Section* et communiquées aux adhérents.

---

Proposition adoptée par le Comité exécutif de l'USB le mardi 15 octobre 2024

Adoption par consensus



# General Meeting

9<sup>th</sup> September 2025

*Draft amendment to the Rules adopted by the Executive Committee, the 15<sup>th</sup> of October 2024:*

## Article V.3.

Any member shall be entitled to a consultation with one of the Union's legal advisers, in accordance with the procedures decided by the Executive Committee, and to legal assistance in pre- litigation procedures (Article 90 of the Staff Regulations of officials and Articles 46, 73, 117 and 124 of the CEOS) in respect of any matter concerning his professional life.

Any person whose subscription payments are in order may be granted legal assistance in dispute procedures by the Executive Committee, which shall decide in each individual case on the nature and the extent of such assistance. In principle, the beneficiary of such assistance must have been a member whose subscription payments have been in order for at least six months at the time of the act adversely affecting him. The procedure for implementing this provision shall be adopted by the Executive Committee and notified to members.

### *Proposed amendment to Article 5.3*

Rephrasing: removes the ambiguity about the right to legal assistance in pre-litigation procedures and specifies the instances competent to take decisions.

Any member shall be entitled, in respect of any matter concerning his professional life, to a consultation with one of the Union's legal advisers, in accordance with the procedure decided by the Executive Committee. *A legal assistance in pre-litigation procedure (Article 90 of the Staff Regulations of officials and Articles 46, 73, 117 and 124 of the CEOS) as well as a legal assistance in dispute procedure can be granted to any member whose subscription payments are in order, by the Section Committee and the Bureau (prelitigation), by the Executive Committee (disputes) which shall decide in each individual case on the nature and the extent of such assistance.* In principle, the beneficiary of such assistance must have been a member whose subscription payments have been in order for at least six months at the time of the act adversely affecting him. The procedure for implementing this provision shall be adopted by the Executive Committee or the Section Committee and notified to members.

---

Proposal adopted by the Executive Committee of USB, on Tuesday 15<sup>th</sup> October 2024

Adoption by consensus